
Bog i dalje poštuje èovjekovu slobodu. Od toga nikada ne odstupa. Mi
bismo, istina, voljeli da on tu slobodu nekada, kako i kod koga se nama sviða,
više ili manje ogranièi. Ali ništa od toga. Sa svojom slobodom, ali i sa slobodom
drugoga, i sa svime što iz toga nu�no i logièki slijedi, moramo se pomiriti. Ili i
ne moramo (opet, jer smo slobodni) pa smo opet tamo negdje na poèetku stva-
rajuæi sebi i drugima novi ciklus nevolja i patnje.

I èini se da baš tu, u toj toèki, kada èovjek ne prihvaæa svoju istinu, vlastitu i
zajednièku, a koju ipak mora �ivjeti, tu trpljenje za èovjeka poèinje biti ‘pro-
kletstvom’. On nije u stanju da svoje stanje promijeni, a mjesto da se obrati Bo-
gu koji jedini tu mo�e nešto promijeniti, on ga jednostavno nijeèe ili ga èak èini
krivim što mu ne daje ono što je sam profuækao. Opijen svojim egoizmom po-
kušava se izvuæi iz svega onoga što boli ne vodeæi raèuna o tome da li pri tom
ranjava i druge. Trpljenje (kakvo god ono bilo) u takvom stanju jest pravo pro-
kletstvo, jer èovjek, osim svega, još i tone sve dublje. Kada èovjek vidi i pomiri
se s tim da negdje definitivno nema rješenja, on èesto reagira tipiènim meha-
nizmom obrane u takvim sluèajevima: to su tupost i rezignacija. Ne misli se
ovdje na fizièko otupljivanje, nego na ono specifièno mentalno, kada èovjek
više svijesno ne osjeæa što bi normalno trebao osjeæati. No, bje�anje od istine
èovjeku ne donosi ništa osim što mu patnju zapeèaæuje kao prokletstvo.

Znamo da ranu koja je nastala istoènim grijehom Bog nije htio ‘zalijeèiti’
kao da je nije bilo. Dosljedan sebi poštovao je èovjekov odabir jednako kako ga
poštuje i danas. Ali nije od èovjeka ni otišao da bi ga prepustio sasvim onome
što je sam izabrao. Od poèetka mu je htio pru�iti šansu. Ponudio mu je moguæ-
nost koja se opet nikako drukèije ne mo�e realizirati nego èovjekovim slobod-
nim odabirom. Bog æe se naime uplitati u èovjekov �ivot na nebrojeno naèina,
ali se nikad neæe uplitati direktno u njegovu slobodu.

U taj ocean ljudske patnje Bog je poslao svoga Sina. I on, Isus Krist, došao
je k nama da bude «supatnik u našim slabostima, poput nas iskušavan svime,
osim grijehom». (Heb 4,15).

S njegovim dolaskom mijenja se paradigma ljudske zbilje.
(Nastavlja se)
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ISUS I
SAMARIJANKA

na Jakovljevu zdencu

Kad bi znala dar Bo�ji,
i tko je onaj koji ti veli: 'Daj mi piti',

ti bi u njega zaiskala . . .



TRPLJENJE
prokletstvo ili šansa

Problem trpljenja je valjda najuniverzalniji problem što ga ima èovjek,
odnosno èovjeèanstvo. Nigdje se drugdje tako trpko, s grèem u grlu èovjek ne
pita: zašto? kao onda kada trpi. I ni otkuda nema odgovora. Bori se svim ras-
polo�ivim snagama da bi trpljenje otklonio; od sebe, od drugih. Zapravo sa ma-
lo uspjeha, jer kad se jednoga riješi (ako uopæe), ne zna gdje ga drugo èeka, a
sigurno ga èeka. Zakljuèak je na kraju neumitan: Nema �ivota bez trpljenja. I na
kraju još jednom onaj dublji, vjeèni: zašto?, zašto uopæe trpljenje? ...Pitanje se
poput jeke gubi u svemiru, ali i dalje ostaje bez odgovora.

Nema èovjeka koji se s tim pitanjem ne suoèava. Neki ga pokušavaju zao-
biæi. Bezuspješno. Neki si pokušavaju olakšati situaciju time što krivnju za to
bacaju na drugoga, najèešæe na Boga. Ima doduše trpljenja koja si je sam èovjek
natovario na leða, za koje zna da je sam direktno kriv, ili se pak jasno vidi da je
odgovoran netko drugi. U tim se sluèajevima problem postavlja drukèije i mo�-
da ne tako oštro. Ali ima sluèajeva, mo�da još više, gdje ne vidimo nikakvog
‘uzroènika’ trpljenja. Najizra�eniji su takvi sluèajevi kada potpuno nevini trpe,
kao na pr. mala djeca. Tada se posebno oštro javlja u nama protest i trpko
pitanje na koje nemamo i ne znamo odgovora. Valja uoèiti da pri postavljanju
takvih pitanja mi uvijek idemo od prešutne pretpostavke da bi za trpljenje netko
morao biti kriv, pa kad toga krivca ovdje ne vidimo onda mora biti kriv Bog.
No, ako veæ na ovaj problem gledamo kroz tu optiku, onda moramo znati da i
kad ne nalazimo krivca u našem vidokrugu, to još ne znaèi da ga nema. Jer i za
ono malo nevino dijete koje trpi mo�e biti kriv netko koji mu nije dao nešto što
mu je trebao dati (roditelji, raniji preði...). Meðutim pitanje i dalje ostaje, makar
malo drukèije postavljeno: zašto bi malo dijete moralo trpjeti zbog nekoga
drugoga, odnosno zašto tu Bog ne intervenira, kad mo�e. Pitanja se dakle i dalje
redaju, i dalje nailaze na neprobojni muk: odgovora nema.

Ovo je «opæe mjesto» na kojem se ljudi opæenito susreæu s istim pitanjima.
Istovremeno imamo priliku vrlo èesto èuti, s dobrom dozom predbacivanja i
nevjerice: a kako vi, kršæani, odgovarate na ta pitanja, koji je vaš odgovor?

Treba reæi da se mi kršæani u tom pogledu ne nalazimo u drukèijoj situaciji.
Jednako kao i svi ostali stojimo s trpkim pitanjem... i sve nam ljudske misaone
akrobacije ne poma�u ništa, kao ni drugima. Tu zadovoljavajuæeg odgovora
nema!

* * * * *
U crkvi se nikada s temom trpljenja ne susreæemo

kao u korizmi i Velikom tjednu. Na svakom Kri�nom
putu pred našim oèima krvari najneviniji izmeðu svih
ljudi: Isus pred kri�em, pod kri�em, na kri�u...

I to je neposredni povod da se u ovom «Svetom
imenu» pozabavimo tom muènom temom.

Mnogi su ozbiljni i umni ljudi muèeæi se ovim
pitanjima došli do zakljuèka da Isus na kri�u daje
jedini smisleni i uvjerljivi odgovor na svekoliku ljud-
sku patnju. Ali kako?

Bacimo još jednom pogled na ljudsku realnost.
Koliko god nekome �ivot mo�e biti lijep i perspek-
tivan, patnja je ta koja ga mo�e uèiniti posve bez-
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vrijednim. Patnja mo�e njegovu svijest
toliko osvojiti da pitanja poput: Zašto
sam se uopæe rodio? Kakvog smisla
uopæe ima moj patnièki �ivot? postanu
toliko logièna kao i zakljuèak da je naj-
bolje da takvog �ivota uopæe nema.

Zar si nije takva pitanja postavljao
i starozavjetni Job kada je iskusio –
mogli bismo reæi – dno ljudske patnje;
zar nije i njegova duša zaronila u tu
smrtonosnu gorèinu?: «O, ne bilo dana
kad sam se rodio i noæi što javi: ‘Zaèeo se djeèak!’ U crnu tminu dan taj nek se
prometne!»... «Što nisam mrtav od krila materina, što ne izdahnuh izlazeæ’ iz
utrobe?» (Job 3)

No Job je ipak prevladao taj oèaj. Osovio se na noge svijestan da se nalazi u
rukama svoga Stvoritelja od kojeg se nije htio odvojiti, jer je On njegov konaèni
gospodar: «Jahve dao, Jahve oduzeo» - zakljuèit æe na kraju Job; i zato neka
«ime Jahvino bude blagoslovljeno». Mogli bismo reæi: spasila ga je vjera u po-
svemašnje gospodstvo Bo�je koje je priznao i kojemu se usprkos svega svijesno
podlo�io. Mnogi ljudi na�alost nemaju takve vjere poput Joba i reagiraju defi-
nitivnim buntom, makar si time ni za dlaku ne olakšavaju situaciju.

Patnja je dakle tu i ljudi se s njome bore kako najbolje znaju i mogu, jer je
odstraniti definitivno ne mogu. Ostaje meðutim fundamentalno pitanje koje si
èovjek postavlja i kad nije osobno ugro�en patnjom. Postavili smo ga veæ:
Odakle uopæe patnja, zašto ljudi uopæe moraju trpjeti?

Nekakav odgovor na to pitanje èovjek si mora dati. Znamo da razne religije i
kulture daju na to pitanje odgovore koji svi imaju uglavnom nekakvo ‘sud-
binsko’ obilje�je: osjeæa se hladna logika bezliène sudbine (kako god je zvali) u
koju smo svi zarobljeni i kojoj nitko ne mo�e umaæi.

Mi kršæani na to pitanje imamo drugi odgovor, odgovor koji nam daje Bib-
lija. Trpljenje na svijetu je posljedica grijeha, ne samo sadašnjega, nego grijeha
od poèetka. Èovjek, stvoren slobodan, nije htio slušati Boga, usprotivio se nje-
govoj volji. Ne sasvim i ne definitivno, kao kao što je to uèinio Sotona. Ali
izabrao je ne biti sasvim onakav kakvog ga je Bog stvorio i �elio. I u tkivu
èovjeèanstva nastala je tada pukotina koja nas i danas boli, a mi je èesto još i
produbljujemo. Ne smijemo pri tom zaboraviti da mi nismo samo samostalne
osobe kao neki zasebni otoci nego i dio tkiva koje je organski povezano: i u
vremenskom kontinuitetu – sve su generacije meðusobno povezane, i u aktu-
alnom trenutku, u sadašnjosti, koju opet svi ljudi povezano �ive. Iz toga slijedi
konkretna �ivotna istina, da ne mo�emo naškoditi sebi a da ne naškodimo i
drugima, kao što ne mo�emo naškoditi drugima a da ne naškodimo sebi. Te
istine èovjeèanstvo u cjelini, pa ni kršæani još ni izdaleka nisu dovoljno svijesni.

Valja uoèiti, da ta istina, slijedeæi istu logiku, ima i svoje pozitivno lice:
kada je naime naše djelovanje pozitivno, ali njim se ovdje ne bavimo.

Jednom rijeèi: ono što u vjeronauku zovemo istoènim grijehom, stvorilo je u
èovjeèanstvu situaciju kakva jest i kojom smo jednostavno svi, baš svi dohva-
æeni. Ne razumjeti, ne shvatiti znaèenje i dinamiku istoènog grijeha, znaèi od
�ivota shvatiti malo ili ništa.

Ovime smo u dvije rijeèi rekli odakle trpljenje u ovome svijetu. Èovjek se
porezao i sada ga boli!
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